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 Muistio  

 14.6.2024  

   

SOTE-YHDYSPINNAT -TYÖRYHMÄN KOKOUS 3/2024 

Aika ti 4.6.2024 klo 12.30–14.25 
Paikka Teams-kokous 

Osallistujat Liite 4 (työryhmän kokoonpano) 
 
 
 
 
 
1. Kokouksen avaus  

Puheenjohtaja Jenni Wessman avasi kokouksen. Edellisen kokouksen muistio on 
julkaistu Hankeikkunassa ja Tiimerissä. Muistioon ei ollut huomauttamista. Hyväk-
syttiin kokouksen asialista ja todettiin osallistujat Teams-raportista.  

 
2. Puheenjohtajan ajankohtaiskatsaus (dia, liite 2) 

 
Jenni Wessman kertoi ajankohtaisia kuulumisia (dia, liite 2): 
- ELY-keskusten ja työllisyysalueiden alueelliset yhteistyökeskustelut: Kevään 

keskusteluissa fokus työllisyysalueiden valmistelutilanteessa. Myös yhdyspin-
tojen rakentuminen ollut esillä (kierros vielä kesken). TEM osallistuu keskuste-
luihin jatkossakin, keskustelut järjestetään vuosittain. Ministeriössä tällä het-
kellä pohdinnassa, varsinaisten keskustelujen toteutus 2025 alkaen. 

- Valtakunnallisen työllisyyden edistämisen neuvottelukunnan organisointi käyn-
nissä. Jaostojen toimintaa aletaan pohtia syksyllä. Yhdyspinnat-jaoston osalta 
Jenni toivoo tältä ryhmältä panostusta. Myös valtakunnallisia tavoitteita käsitel-
lään ensi syksynä. 

- Tiedoksi muutokset työryhmässä: Puheenjohtajistoa täydennetään elokuusta 
alkaen kuntaedustajilla, lisäksi TEM:n osalta henkilövaihdos. Uutena, toisena 
varapuheenjohtajana aloittaa Tommi Eskonen ja hänen varahenkilönään 
Riikka Vartiainen. Jenni Wessmanin tehtävät painottuvat neuvottelukunnan 
valmisteluun ja strategiseen ohjaukseen, ja työryhmän puheenjohtajaksi siirtyy 
Hanna Liski-Wallentowitz. Jaana Heinonen jatkaa varapuheenjohtajana (vara-
henkilö Antti Kuopila). Sihteeristössä Eveliina Vainikka siirtyy pääsihteeriksi. 
 

Jaana Heinonen kiitti Jenniä puheenjohtajuudesta ja toivoi, että yhteistyö jatkuu 
vielä. STM-kuulumisina Jaana kertoi, että  
- ministeriössä on vielä erittäin kiireistä, mm. hyvinvointialueiden lisärahoitusha-

kemukset ovat käsittelyssä.  
- Hallitusohjelman ”kuty-kirjauksesta” odotetaan tietoa. Kirjaukselle on haettu to-

teuttamiskelpoista tapaa edetä. STM:n näkemys on, että kuntouttava työtoi-
minta säilyy sosiaalipalveluna. Toimeenpanossa on tarkoitus edelleen vahvis-
taa sosiaalityön osuutta, myös laatuperusteinen työhönvalmennus voitaisiin si-
sällyttää palveluun.  

- Osana normien purkua aktivointisuunnitelman laatimista sujuvoitetaan. Myös 
aktivointisuunnitelman ja monialaisen työllistymissuunnitelman suhdetta olisi 
tarpeen selkeyttää sekä sosiaalisen kuntoutuksen ja kuntouttavan työtoimin-
nan suhdetta. Asian valmistelu on tällä hetkellä STM:ssä keskeytynyt, koska 
kehysriihen 100 milj. säästötavoitteet sosiaalihuoltoon ovat valmistelussa, mikä 



 

 

vaikuttaa kaikkiin sosiaalihuollon palveluihin. Valmista ei vielä ole, mutta kaik-
kia palveluja joudutaan tarkastelemaan. 

 
Ajankohtaiskatsaus herätti kysymyksiä ja kommentointia: 
- Milloin STM tiedottaa hallitusohjelmakirjauksen etenemisestä?  
- Jonkin verran tullut kunnista viestiä, että osa hyvinvointialueista ei panostaisi 

kuntouttavaan, kun oletetaan sen siirtyvän. 
- Hyvil tekee kovasti töitä alueiden ja STM:n kanssa, että säästöjä käydään läpi. 
- Monilla alueilla myös voimakkaasti kehitetään kuntouttavaa työtoimintaa.  
- Esiin nostetut kirjaukset ja ehdotukset vaativat käytännössä säädösmuutoksia 

(eli hallituksen esityksen), mihin on varattava aikaa.  
 

3. Ilmoitusasiat (poimittu kokouksen keskustelupalstalta) 
 

- TE2024 uutiskirjeessä juttu Kelasta kumppanina :https://www.emai-
leri.fi/g/l/366960/78012474/2505150/9178/2381/6 

- TE2024 uutiskirjeen tilaus täältä: https://tem.fi/te-palvelut-2024-uutiskirje 
 
4. Kuulumiset ja kokemukset Suositukset –dokumentin jalkautumisesta  

 
Suositukset-dokumentti julkaistiin 17.4.2024 (ruotsinnos toukokuun puolivälissä), 
viety Tiimeriin ja julkaistu Työmarkkinatorilla. Puheenjohtaja kertoi, että Etelä-Kar-
jalan työllisyysalueen osalta esitysmateriaalissa oli alussa sotkua (alueiden luku-
määrä), mistä saatiin nopeasti palautetta ja virhe korjattiin. Dokumenttia on mah-
dollista päivittää syksyllä 2024 esimerkiksi hyvien käytäntöjen osalta, jos tarpeen.  
 
Työryhmän jäsenet kertoivat suositusten jakelusta, käyttöönotosta ja palautteesta. 
Lisäksi Liisa Jurmu kertoi terveisiä käynnistyneeltä Kuntaliiton aluekierrokselta ja 
Kuntaliiton muusta jakelusta. 

 
Kaupunkipoliittinen ryhmä & Joensuu (kirjallinen palaute): 
- Suositukset on otettu todella hyvin vastaan ja ne todetaan tarpeellisiksi. Myös 

konkretiaa on kehuttu, jotkut toivoivat sitä vieläkin enemmän. 
- On kiinnostanut, miten yhdyspintoja seurataan jatkossa ja minkälaista myönteistä 

”painetta” niiden toteuttamiselle asetetaan ministeriötasolla (TEM, STM). 
- Pohjois-Karjalassa hyvinvointialue Siun Soten Työkyvyn tuen palvelut -hanke on 

ottanut yhdyspintasuositukset innolla vastaan ja niitä pidetään yhtenä hyvinvointi-
alueen ja työllisyysalueen yhdessä tekemisen kehittämisen ohjenuorena.  

 
Suurten kaupunkien verkosto: 
- Hyvä että saatiin valmiiksi. 
- Laajasti viestitty eri foorumeilla, tavoittanut kentän aika kivasti. 
- Hyödynnetty teemoittelussa ja yhdyspinnan organisoimisessa. 
- Ei ratkaise kipukohtia, mutta antaa eväitä ratkoa yhdessä, jos vain tahtotilaa on. 
- Rahoitus ja resurssit kipein kohta. Käytetään usein syynä, jos yhdyspintaa ei 

saada toimimaan. 
 
Hyvinvointialueet (keskustelupalstalta): 
- Jaettu myös erikseen hyvinvointialuille. Hyvin otettu vastaan. 
 
TYP-verkostot:  
- Suosituksia on esitelty alueellisille TYP-johtoryhmille. Hyviä käytäntöjä haluttaisiin 

esiteltäväksi ja koottuna jonnekin. 
 

Kela: 
- Suositukset on viety tiedoksi Kelan moniammatilliseen ratkaisukeskukseen.  

https://www.emaileri.fi/g/l/366960/78012474/2505150/9178/2381/6
https://www.emaileri.fi/g/l/366960/78012474/2505150/9178/2381/6
https://tem.fi/te-palvelut-2024-uutiskirje
https://tyomarkkinatori.fi/uutiset/kansalliset-suositukset-yhdyspintojen-rakentamiseen-alueelle


 

 

- Havaintoja: Resurssit ja säästöpaineet näkyvät, mietitään arjen pyörittämistä oman 
organisaation sisällä. Alueelliset rakenteet kovin erilaisia. Ei varsinaisesti ole mää-
ritelty, kuka on primaaritoimija, joka kutsuu muut neuvotteluun. 

- Jonkin verran haastetta vielä siinä, mistä asiakkaista kyse. Esim. häiriökysyntää 
voisi vähentää, kun yhdessä sovitaan, miten asioita hoidetaan. 

 
THL (kirjallinen palaute):  
- Suosituksia markkinoitu mm. Työkykyohjelman laajentamisen ajankohtaisviestissä 

6.5.24. Niistä on tiedotettu myös THL:n RRP-ohjelman muille projekteille sekä 
16.5. Työllistymistä edistävien sosiaalipalvelujen verkoston kokouksessa. 

 
Kuntaliiton aluekierrokset:  
- Kierrokset ovat juuri käynnistyneet, ollut yksi tapaaminen, yhteensä 12. Käydään 

fyysisesti paikan päällä. Seinäjoki, Vaasa, Mikkeli ja Lahti ennen kesäkautta, jat-
kuu syksyllä. (ks. dia alla). 

- Myös kotoutuminen huomioidaan aluekierroksella, voi tehdä ennakkokysymyksiä. 
 

 
 

Kuntaliiton yhdyspinta- ja muut foorumit: 
- Liisa ollut paljon puhumassa suosituksista, mm. yhdyspintafoorumi, jota katsottu 

paljon (5 pvä:ssä yli 400 kertaa). 
- Työllisyystiistaissa esillä. 
- Kuntatyyppiverkostoissa esillä, infoa saanut vietyä eteenpäin. 
- Herättänyt kiinnostusta, hyvä, että on saatu hoksautusta liikkeelle. 
- Palautetta kentältä: On hyvä, että strategiataso huomioitu ja siihen kiinnitetty huo-

miota. Suosituksia on käytetty myös työllisyysalueiden ylialueellisen strategian 
pohjana (rakennetta hyödynnetty). 

 
Puheenjohtaja kiitti palautteesta. Toimeenpanon ytimessä on varmastikin sen pohtimi-
nen, miten tehdään vähillä pennosilla viisaasti, kun kenelläkään julkisella toimijalla ei 
ole ylimääräistä rahaa. 

 
Puheenjohtaja myös evästi syksyn työskentelyä toteamalla, että hyvät käytännöt 
on tarpeen nostaa esille syksyllä. Pohdittavaksi, olisiko tekstillinen esitys vai esim. 
tilaisuus. Puheenjohtaja myös kannusti työryhmän jäseniä jatkamaan suositusten 
esillä pitämistä ja tiedottamista sopivissa tilaisuuksissa jatkossakin. Tavoitteena 
on, että suositukset saavuttavat mahdollisimman monta kolkkaa! 
 

5. Muut ajankohtaiset asiat ja tiedotusasiat 
 

1) Tilannekatsaus Hyvilin kyselystä hyvinvointialueille / Ellen Vogt (Diat, liite 3) 
 

Kysely hyvinvointialueiden työllistymistä tukevista palveluista tehtiin helmikuussa, 
vastausten analysointi aloitettu kevään mittaan. Kaikki hyvinvointialueet vastasivat, 



 

 

mikä erinomaista, kyseessä oli myös aika raskas kysely. Vaikuttaa siltä, että kä-
sillä ainutlaatuinen aineisto. Tulosten julkistamistilaisuus 26.8.2024, tilaisuuteen 
kutsutaan myös paikan päälle. Todennäköisesti tilaisuutta ei tallenneta. 

 
Keskustelussa tuotiin esille: 
- Tunnistaminen tärkeää, samoin huomioiminen esim. Työkykyohjelman puit-

teissa. Antaa kättä pidempään myös johtamiseen ja organisointiin alueilla. Or-
pon hallitusohjelmassa myös uusi Työkykyohjelma, sinne leivottu sisään myös 
työkyvyn tuen ja palvelujen yhteensovittaminen 

- Varsin lyhyen aikaa ovat osatyökykyiset näkyneet työvoimassa. Voi tulla esille 
sekä henkilöiden itsensä että asiantuntijoiden näkökulmissa (”eläkettä odotel-
lessa”). Kaikille lääkäreille ei myöskään tuttua, mitä tapahtuu, kun hoito päättyy 
(esim. psykiatrian puolella). Paljon vielä tekemistä, siksikin laaja kartoitus hyvä. 
Yhteistyön paikka, jotta saadaan eteenpäin. 

- Työ- ja toimintakyky ja työllistymisen haasteet ovat ilmiöinä erillisiä. Formaali-
nen arvioiminen eläke-etuuksien näkökulmasta ei ole poissulkeva työllistymi-
sen näkökulmasta. Esim. 80 % osatyökyvyttömyyseläkepäätöksen saaneista 
on työelämässä. Työllistymisen näkökulmaa ei voi siirtää työvoimapalvelujen 
ulkopuolelle. Hyvinvointialueen rooli on työllistymistä tukeva. Pohdittavaksi 
myös se, mikä on se peruste, että toisen tahon olisi ensin hoidettava asia lop-
puun ennen kuin toinen voi jatkaa. 

- Tuloksia käsitellään myös tässä työryhmässä syksyllä. 
 

2) Kuulumiset laki- ja asetusvalmistelusta (”TEPA-korjaussarja”, asetukset) / TEM 
 

Ei vielä uutta tiedotettavaa. Kuulumiset viestitetään työryhmän jäsenille sitä mukaa 
kun käsittely etenee. Päivitys kokouksen jälkeen: ”TEPA-korjaussarjan 2. täysis-
tuntokäsittely oli 11.6.24 LINKKI PÖYTÄKIRJAAN Esitys menee vielä presidentin 
esittelyyn. 

 
3) Aluepilottien käynnistyminen / Liisa Jurmu  

 
Kuntaliiton, Hyvilin ja STM:n rahoittamassa yhdyspintaprojektissa tunnistettiin jo 
vuosi sitten, että kuntien ja hyvinvointialueiden yhteistyössä on tekemistä. Joillakin 
alueilla tarvetta olla yhteistyön kehittämisen tukena.  
- Tavoitteena on, että seuraavalla valtuustokaudella kunnat ja hyvinvointialueet 

laatisivat yhteisen tilannekuvan pohjalta yhteisen strategian ja asettaisivat yh-
teisiä tavoitteitakin.  

- Pilottien valmistelu ja liikkeellelähtö pn edennyt hitaasti. Etelä-Karjala ja Lappi 
ovat alueina mukana. Valittu painopisteitä, työllisyys yksi painopistealue.  

- Ilahduttavaa, että työllisyys yksi painopistealue, muita mm. tiedolla johtaminen, 
lapset ja nuoret 

 
4) Muut ajankohtaiset asiat / Matalan kynnyksen työvoimapalveluiden selvitystyö 

 
Hanna Liski-Wallentowitz kertoi TEM:ssä käynnistyvästä selvitystyöstä. Selvitys 
liittyy hallitusohjelman kirjaukseen kuntouttavan työtoiminnan työhön suuntaavien 
palvelujen siirtämisestä. Selvityksessä ei oteta kantaa kuntouttavan työtoiminnan 
järjestämiseen. Taustalla on myös Kuntaliiton aloite 27.3.24. 
 
Liisa Jurmu kertoi, että aiheeseen liittyen on tulossa valmistelijoiden verkoston 
kautta kysely. Liisa kannusti jakamaan kyselyä, koska se tulee melko nopealla ai-
kataululla. Päivitys kokouksen jälkeen: Kysely on valmistelijoiden verkostossa vas-
tattavana 15.–28.6.2024. 

 
Keskustelussa tuotiin esille: 

https://www.eduskunta.fi/FI/vaski/Poytakirja/Sivut/PTK_64+2024.aspx


 

 

- Mahdollinen uusi palvelu ei saa olla kuntouttavaa työtoimintaa toisella nimellä 
esim. pajoilla. Myöskään päällekkäisiä palveluja ei kannata perustaa. 

- Pajoilla toteutetaan nyt työllistymistä tukevia palveluja, myös ihan hyviä vaihto-
ehtoja.  

- Tarvitaan valmistelua ja työnjaosta sopimista.  
- Ohjaus oltava helppoa, ei saisi edellyttää montaa hallintopäätöstä.  
- Asiaan liittyy monenlaisia huolia. 

 
TEM:ssä Hanna Liski-Wallentowitz on selvityksen vastuuhenkilö ja tiedottaa työ-
ryhmälle asian etenemisestä. 

 
5) Syksyn työskentely  

 
Keskusteltiin syksyn työskentelystä. Kokousteemoiksi sovittiin 

 
- Osallistuminen työllisyyden edistämisen neuvottelukunnan yhdyspinnatjaoston 

tehtävien suunnitteluun 
- Hyvät käytännöt yhdyspinnoilla (esimerkkejä, vinkkejä ja haasteiden taklaa-

mista). Suositeltiin myös pyytää puheenvuoro myös Yhteiskunnallisten yritys-
ten vaikuttavuuskeskukselta.  

- Tilannekuvat valmistelun tueksi (Hyvilin kyselyvastaukset sekä mahdollinen ky-
sely työvoimaviranomaisille) 

- Seurattavat asiat: Suositusten päivittämistarve, sopimusasiat (esim. monialai-
sen tuen yhteistoimintamallin verkostot + nuorten monialainen yhteispalvelu) 

- KOTO24-uudistuksesta kuuleminen  
- Tietojärjestelmä- ja digi-asiat (ajankohtaiskatsaus/kuuleminen) 

 
Sihteeristö jatkotyöstää teemoittelua ja valmistelee syksyn kokoukset. 

 
6) Seuraavat kokoukset  
 
Sovittiin, että syyskaudella pidetään kolme kokousta (syyskuu, lokakuu ja marras-
kuu). Toivottiin koordinointia muiden TE24-valmisteluryhmien kanssa, jotta pääl-
lekkäisyydet voitaisiin minimoida. Myös TYKE-työryhmä ja Vaikeasti työllistyvien 
hanke sekä työttömyysturva-asiamiesten kokoukset olisi hyvä huomioida. 
 
Päivitys kokouksen jälkeen: Kokoukset pidetään 5.9.2024, 10.10.2024 ja 
21.11.2024. Kalenterivaraukset on tehty. 

 
7) Kokouksen päättäminen 

 

Kiitettiin vielä Jenniä hyvästä yhteistyöstä tässä kontekstissa (keskustelupalsta). 
Jenni toivotti kaikille hyvää kesää ja päätti kokouksen klo 14.25 

 
 
Muistiokirjaukset Hanna Liski-Wallentowitz 
 
Puheenjohtajat tarkistaneet 17.6.2024 
Työryhmän kirjalliset huomiot ajalla 18.6.–21.8.2024 
 
  



 

 

LIITTEET  
 
Liite 1  Kokousmuistio 9.4.2024 (Tiimeri-työtila ja Hankeikkuna) 

Liite 2  Kokousdiat (Tiimeri-työtila) 

Liite 3 Hyvilin kysely hyvinvointialueille (Tiimeri-työtila) 

 

Liite 4 Osallistujat 

 Jenni Wessman, TEM; puheenjohtaja 
 Jaana Heinonen, STM; varapuheenjohtaja  

Jäsenet Taisto Aaltonen, TEM  
 Tommi Eskonen, Tampere (kuutoskaupungit) 

Saila Hohtari, Satakunnan hyvinvointialue (12.30 - 13.00) 
Heidi Giss-Hannikainen, Kela 
Jari Jaakkonen, Pohjois-Pohjanmaan hyvinvointialue Pohde 
Niina Kovanen, STM  

 Päivi Laine, Satakunnan TE-toimisto 
 Patrik Tötterman, Kunta- ja hyvinvointialuetyönantajat KT   

Asiantuntijajäsenet: Anna-Liisa Lämsä, Oulu (TYP-verkosto) 
 Tuija Keihtä, Lapin liitto (TYP-verkosto)  
 Peppi Saikku, THL (12.30 -14.10) 
  Ellen Vogt, Hyvinvointialueyhtiö Hyvil Oy 
 
Sihteeristö Hanna Liski-Wallentowitz, TEM 
 Liisa Jurmu, Kuntaliitto 
 Eveliina Vainikka, TEM 

 

https://tem.fi/hanke?tunnus=TEM002:00/2023

